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Každý první pátek v  měsíci se s  několika věrnými při adoraci opětovně za-
svěcujeme Nejsvětějšímu Srdci Ježíšovu. Co to přináší? K čemu toto odevzdání 
zavazuje?

Na Hromnice zas obnovují svá zasvěcení řeholní osoby. Jak je jim to k pro-
spěchu? A dýchá z toho Církev lépe? Když mne ve věku sedmi dnů křtil na dob-
řanské faře P. Otto Urbánek OPraem, bylo venku minus 31 °C. „Přeci nebudu 
lít chlapci krápníky na hlavu v kostele,“ povídá. A tak se mnou jen kmotři sešli 
z patra fary, kde jsme bydleli (maminka zde byla po válce katechetkou), a křest 
(mimo „úvod“) se konal v  kanceláři. To bylo to první zasvěcení. Ne každému 
dítěti se poštěstí, že je o něj královsky postaráno, co se týče poznávání Boží 
velikosti a vlastního povolání. Mnohým z nás se to podařilo, což je dar, nikoliv 
nějaká osobní zásluha. Je třeba za to stále děkovat a pokud možno přinést také 
co nejvíce ze sebe. Často se to nedaří a utíkáme, jako i já jsem také někdy utíkal. 
Jindy zas nás Boží milost táhne a my můžeme odpovědět. A již zůstat věrní tak 
velikému povolání.

Jako salesiáni jsme v totalitě měsíčně konali tzv. „Cvičení šťastné smrti“. Bylo 
to trochu drsné, ale o to více pomáhající k pravdě o nás samých. Můj duchovní 
vůdce (tehdy P. Jaroslav Kopecký SDB) mi říkával: „Víš, co za to stojí? Jen Gaudio-
sa Donatio – radostné darování! Nic jiného nemá smysl.“ Člověk se o to mohl 
opřít, hlavně když viděl své vzory. Mohou dnes vidět své vzory naši mladí přáte-
lé, kterým je milý Ježíš Kristus? Avšak, možná příliš našeho nadšení v odevzdání 
se a způsobu života nemohou číst?

Věřím, že existují dobré důvody k pozitivním změnám, pokud jsme alespoň 
nějak přeložili období krize-nouze do nového jazyka a pomohli se rozkoukat 
lidem kolem nás-zasvěcených. My starší spolu se Simeonem každý večer tak-
řka hmatatelněji očekáváme své: „Nunc dimittis!“- Nyní, Pane, můžeš propustit 
svého služebníka podle svého slova v pokoji, neboť mé oči viděly Tvou spásu… 
(L 2,29n.) A rádi bychom ji viděli, jak pokračuje. V konkrétním člověku, který se 
právě „narodil“, v našich bližních, ve farnosti, v národě, ve světě…

Již znovu se před námi rozprostírá doba postního oživení (nikoliv umrtvení), 
kdy máme z milosti tak hojné povstat z popela, roztrhnout svá srdce, ne pouze 
šaty (Joel 2,13), a připustit vítězství života spolu s Kristem.

Kéž přijde naše uzdravení na duchu i na těle a my budeme moci směle skota-
čit a naplno zpívat ke chvále Hospodinově.

P. Jaroslav Šašek

Život zasvěcených
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Zamyšlení biskupa Tomáše Holuba:

Život křesťana v pandemické a popandemické době

V neděli 15. listopadu 2020 sloužil plzeňský biskup bohoslužbu v kostele sv. Martina v Plzni 
– Lobzích, po bohoslužbě následovala jeho přednáška na téma Život křesťana v pandemic-
ké a popandemické době. (Vzhledem k nepříznivé epidemiologické situaci byly mše svatá 
i následné zamyšlení přenášeny on-line. Záznam najdete na webu www.bip.cz.) 

Pandemie koronaviru sužuje svět i na začátku nového kalendářního roku, zamyšlení 
biskupa Tomáše zůstává aktuální. Proto vám nabízíme jeho textový přepis:  

Zarámuji své povídání citátem z Druhého listu Korintským, který považuji za 
velmi důležitý: 

„Jako spolupracovníci na tomto díle vás napomínáme, abyste milost Boží nepřijímali na-
prázdno, vždyť je psáno: ‚V čas příhodný jsem tě vyslyšel, v den spásy jsem ti přispěl na pomoc.‘ 
Hle, nyní je čas příhodný, nyní je den spásy!“ (2Kor 1–2)

Nemůžeme říct, že v kovidové době je spásy méně. Nebo že není příhodný 
čas k tomu, aby nás Bůh vyslyšel. Základní věc, které věříme, je, že když Kristus 
vstal z mrtvých, tak už nic nemůže dopadnout špatně. I teď je tedy příhodný 
čas. A máme ho žít jako čas příhodný k tomu, abychom směřovali k dobru, aby 
svět směřoval k plnosti, kterou je setkání s Bohem tváří v tvář. Máme možnost, 
abychom se přiblížili spáse a aby šlo o něco, co naše srdce těší, co nás lidsky 
rozvíjí k tomu, abychom mohli být v Božím království jako zralí a dospělí lidé, 
kteří žijí plně své lidství ve vztazích a lásce. 

Co konkrétně to znamená v současné době? Jako osnova mi poslouží to, co 
se říká o našem kontaktu s Bohem, tedy o modlitbě (protože modlitba je komu-
nikace s Bohem), v Katechismu katolické církve. Doporučuji vám někdy podívat 
se i do klasického, modrého katechismu. Pod článkem 2700 začíná povídání 
o modlitbě v životě křesťana. 

Zaprvé: Naše komunikace s Bohem má veřejnou formu. Jde o modlitbu, kte-
rou teď v drtivé většině případů nemůžeme jako společenství církve praktiko-
vat, a pokud ano, pak možná jen v rodině [nebo v menších společenstvích]. Pro-
tože se nemůžeme společně sejít, nemůžeme společně chválit Boha a posilovat 
se při naší společné cestě za Bohem. 

Že to teď nejde ale neznamená, že nelze pěstovat další dva rozměry, které ve 
vztahu s Bohem existují. Právě naopak. Máme k tomu teď mnohem větší příle-
žitost než v jiných dobách, kdy se shromažďujeme, scházíme se spolu a něco 
organizujeme, když se koukáme do kalendářů, co ještě stihneme a co už nestih-
neme. Jindy jsme jen bombardováni různými výzvami. Těch je teď méně. Není 
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pravda, že v dalších dvou rovinách našeho vztahu s Bohem jsme na tom špatně. 
Naopak. Jsme na tom líp. 

Jaké výzvy a otázky nám přináší současná doba?
Jakým způsobem jsme schopni žít evangelium společně v  době, která to 

umožňuje? Podívejme se, co najednou není jasné, když není samozřejmé, že 
se můžeme shromažďovat. Mám rád knížku Ermese Ronchiho Klíčové otázky 
evangelia. Tato skvělá knížka obsahuje přednášky, které dával P. Ronchi papeži 
Františkovi při exerciciích. Nejvíce k Bohu nás mnohdy nevedou jednoznačné 
věci, které nám někdo nadiktuje, ale spíš otázky, které nám začnou vrtat v hlavě. 
Protože o nich musíme sami přemýšlet, což nás posouvá někam dál. 

Proto chci upozornit na tři otázky, které se objevují v souvislosti s tím, že ve-
řejný způsob modlitby není možné praktikovat tak, jak jsme zvyklí:  

První otázka: Jakou roli hrají svátosti v našem životě? 
Jsme v obrovském rozpětí. Na jedné straně jsou lidé, kteří říkají, že když ne-

jsou svátosti a nemohou se účastnit mše svaté, jako by všechno skončilo. Jako 
by svátosti byly základem a podstatou života z víry. Jiní lidé naopak říkají, že 
jim svátosti vlastně ani moc nechybějí. Možná pak budou chodit do kostela, jen 
když se jim to bude hodit, protože se můžou pomodlit v přírodě, můžou zůstat 
on-line (můžou jít do lepšího kostela na zajímavější kázaní nebo si během kázá-
ní vypnout zvuk…). Jako by ti lidé společné slavení svátostí nepotřebovali. Ne-
chci říkat, jak to má být. Ale současná doba každému z nás pokládá tuto otázku 
mnohem víc než dřív: Co pro tebe znamenají svátosti? Jak máš poskládaný svůj 
duchovní život? Svátosti jsou prostředkem, nikoli cílem. Cílem je setkání s Bo-
hem. Když prostředek chybí, nejde o krach.  Zůstávám tedy u otázky: Jak to 
máme se vztahem ke svátostem a co pro nás znamenají? 

Druhá otázka vyplývající z toho, že nemůžeme být spolu, je otázka prastará. 
Myslel jsem si, že zůstane jen jednou ze zkušebních otázek z dogmatiky boho-
slovců, kteří mají složit zkoušku z nauky o milosti. Ono ale nejde jen o otázku 
pro bohoslovce či teology a teoložky, jde o otázku zásadní: Jaký je vztah mezi 
Boží mocí, která se k nám sklání, a lidskou přirozeností, která je tím „běžným“ 
a „normálním“, co žijeme v  našem světě? Jak Pán Bůh respektuje, že nás vir 
může nakazit, takže teď patří do našeho života, že máme nosit roušky a nemá-
me se shromažďovat? Je snad pravda, že když budeme pít z  jednoho kalicha 
krev Páně, nenakazíme se, protože jde o krev Páně, do které by vir nevlezl? Když 
budeme prosit, nakazíme se, nebo nenakazíme? Máme respektovat nařízení 
státu, nebo spíš hledat výjimky, abychom mohli být spolu? Bůh říká, že je s námi 
ve všech situacích, že nám dává blízkost a milost, po všechny dny až do skonání 
světa. Jak Bůh respektuje stvoření, které vytvořil a o kterém viděl, že je dobré?  
To nechávám jako otázku. Jako otázku docela palčivou. 

Protože teď jsme v církvi rozděleni.  Na lidi, kteří říkají, že roušky jsou hlou-
post, milosti jsou důležitější, Bůh nás ochrání… A pak jsou tu ti, kteří naopak 
říkají, že musíme všechno dodržovat, a dokonce ještě striktněji, než říkají naří-
zení, abychom nikoho neohrozili. Jak tuhle problematiku vnímáme? 

Bůh stvořil svět jako místo, se kterým počítá i na věčnosti. Proto také věří-
me, že je důležité Nanebevzetí Panny Marie. Pán Bůh nás nespasí jako nějaké 
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duše, ale pozve nás do velikosti se vší krásou hmotného světa, ve kterém žije-
me. Ale pokud se má krása dostat do nebe, musí být proměněna. Bude nová 
země a nové nebe. Země bude muset být nějak přetvořena. Zemi musíme brát 
vážně, nese věci, které nemůžeme ignorovat. Země ještě není proměněna, ale 
věříme, že bude. 

Třetí otázkou je, nakolik je naše společenství církve schopné překonat situaci, 
ve které se neschází. Situaci, ve které není možné, aby církev existovala jako 
shromáždění lidí, které se schází. Co je podstatou skutečnosti, že jsme jedno 
společenství?

Kdyby měl Václav Klaus pravdu, že církev je jako spolek zahrádkářů, zname-
nalo by to, že bez zahrádek nejsou zahrádkáři. Znamená to také, že bez kostela 
není církev? 

My nejsme zahrádkáři! Naše společenství je vytvářeno tím, že jsme – jak říká 
2. vatikánský koncil – mystickým tělem Kristovým. Nejde o zbožnou frázi, ale 
o něco naprosto zásadního. My jsme mystickým tělem Kristovým. Vytváříme to, 
co jsme, tím, že se naroubováváme na Krista. Nikoli tím, že se scházíme. Když se 
scházíme, povzbuzujeme se v tom, že jsme naroubováni na Krista.

Velkou příležitostí, kterou nám současná doba dává, je čas pro modlitbu, ve 
které člověk medituje život a snahu Ježíše Krista zachránit člověka. (Katechis-
mus katolické církve o ní mluví jako o druhé rovině života křesťana v modlitbě.) 
Chtěl bych nás moc a moc pozvat, abychom dávali důraz na tento druhý roz-
měr svého života. Snažme se naroubovat na Krista. Když v neděli nejdeme do 
kostela, máme čas číst evangelium. Můžeme se snažit více pochopit, co pro nás 
znamená, že Kristus takhle mluví, že mluví konkrétně ke každému z nás. […]

Prožijme, lidsky pochopme, co se stalo v dějinách spásy. Tomu se říká medi-
tace.

Myslím, že představa, že základem křesťanského života je chodit do kostela 
a organizovat různé akce, nám brala příležitost k vnitřnímu setkání s Kristem. 
Vidím jako velkou kovidovou příležitost prohloubit naše vnitřní setkávání s Kris-
tem. Taková příležitost se může stát bohatstvím pokovidovým. 

Je tu ještě třetí rozměr modlitby: vnitřní modlitba a kontemplace. Laik si mož-
ná řekne, že se to týká jen mnichů a svatých. My a kontemplace? Představte si, 
že v katechismu, který popisuje tři oblasti života církve, je nejvíc místa věnová-
no právě kontemplaci. Máme příležitost všimnout si této roviny našeho života 
a věnovat se jí. Ruku na srdce – kdo vnímal kontemplaci jako výzvu pro každého 
z nás? 

Lidé před několika generacemi považovali za samozřejmé, že v našem svě-
tě – v přírodě, na polích, kde pracovali – je Bůh stále přítomen. Bůh ve světě 
žije a existuje. Je dobré vyvolávat tuhle zkušenost stále k životu, protože kdyby 
život nebyl ponořený do Boha, tak by vůbec nebyl. Je třeba zpřítomnit takovou 
pravdu ve svém životě. Jde o základ kontemplace. Svět je ponořen do Boží lásky 
a touhy. 

Ještě si pamatuji, jak má babička automaticky, přirozeně věděla, že myslet na 
Boha patří k životu. Lidé to dříve měli tak dané. Vytvořili si vnitřní automatismy, 
chápali, že svět je Boží. Prosím vás, zkuste si v kovidové době najít svůj způsob, 
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jak takovou pravdu nechat vstoupit do vlastního života. Konkrétním příkladem 
z mé zkušenosti může být střelná modlitba. Když jsem působil v armádě (kde se 
pořád čeká, až se bude chvíli spěchat), tak jsem v době, kdy jsme někde čekali, 
žehnal jednotlivým lidem. Je dobré mít nějaké způsoby, kdy svět naplňujeme 
tím, že Bůh existuje. I my se dnes ocitáme v situacích, kdy musíme na něco če-
kat. Naplňme chvíle čekání zkušeností, že budeme Bohu děkovat. Nebo bude-
me říkat jen „Ježíši Kriste“ a nic jiného. Kovidová doba přináší chvíle, kdy neví-
me, co máme dělat, televize už nás nebaví. Můžeme říkat jen „Bůh“ nebo „Ano“ 
nebo s Pannou Marií „Staň se“. Náš svět patří Bohu. Pak je možné meditovat, pak 
až je možné se sejít a společně se radovat.

Strom vyrůstá ze skutečnosti, že svět je Boží. Svět, který my jsme přijeli jako 
řád krásy a dobra a který kdyby Bůh nestvořil, tak nebude. Teprve odtud roste 
setkání s Bohem, který sem poslal svého Krista. A z toho pak pramení fakt, že 
má smysl chodit do kostela. 

Moc bych si přál, kdybychom se – až to bude možné – vrátili do kostela jako 
lidé, kteří prošli touhle cestou. Setkání v kostele pak budou o to krásnější a za-
jímavější, o kolik víc se nám podaří touhle cestu jít. To je příležitost, kterou nám 
kovid dává: možnost růstu, která nás může obohatit.

Zakončím své povídání citací z encykliky papeže Františka Evangelii gaudium:
[3] „Zvu každého křesťana na jakémkoli místě a v jakékoli situaci k tomu, aby se hned 

dnes navrátil ke svému osobnímu setkání s  Ježíšem Kristem, nebo alespoň aby učinil 
rozhodnutí, že se s ním chce setkat a že ho bude každý den bez ustání hledat. Nikdo 
nemá sebemenší důvod myslet si, že se ho toto pozvání netýká, protože z radosti, kterou 
dává Bůh, není nikdo vyloučen.“ 

Vezměme tato papežova slova vážně.
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o Stanovisko České biskupské konference k očkování proti covid-19.
Vědci celého světa se v tomto roce spojili v nevídaném úsilí, aby vyvinuli po-

kud možno účinnou a bezpečnou vakcínu proti nemoci covid-19. Současně se 
však šíří pochybnosti o etice vývoje a výroby některých očkovacích látek, které 
jsou (domněle či skutečně) spojeny s použitím tkání pocházejících z potrace-
ných lidských plodů.

Toto znepokojení je oprávněné: „Lidský život je posvátný a nedotknutelný 
v kterémkoliv okamžiku své existence, tedy i v těch počátečních momentech, 
které předcházejí jeho narození,“ napsal svatý Jan Pavel II. v encyklice Evange-
lium vitae.1 Křesťanská tradice proto vždy odsuzovala (a stále odsuzuje) umělý 
potrat jako velké mravní zlo.2 Z tohoto důvodu také považuje využití buněk zís-
kaných při umělém potratu k lékařským účelům za nepřípustné.3

Očkovací látky proti covid-19 (i ostatním nemocem) lze vyrobit a testovat, 
aniž bychom nutně potřebovali materiál pocházející z lidských plodů. Na nich 
se na různých místech na světě usilovně pracuje. Současně ale bohužel platí, že 
většina vakcín, která bude u nás pravděpodobně během několika následujících 
měsíců dostupná, byla vyvinuta s pomocí eticky problematického materiálu.4

V Evropské unii se aktuálně (na konci prosince 2020) uvažuje o nasazení cel-
kem sedmi vakcín proti covid-19.5

Některé výzkumné týmy a farmaceutické společnosti při vývoji vakcíny vůbec 
nepoužily buněčné kultury pocházející z potracených lidských plodů (CureVac), 
jiné je naopak při vývoji a/nebo výrobě očkovacích látek uplatnily (AstraZene-
ca, Janssen Pharmaceutica NV). V  ostatních případech se na těchto buňkách 
jen testovala účinnost výsledné vakcíny a její způsob vývoje a výroby byl jinak 
morálně nezávadný (BioNtech-Pfizer, Moderna, NovaVax).6

Ne všechny vakcíny proti covid-19 jsou si tedy (z etického hlediska) rovny.
V této souvislosti je třeba připomenout zásadní vyjádření Papežské akademie 

pro život z let 2005 a 2017 a Kongregace pro nauku víry z roku 2008.7 Tyto doku-
menty jasně rozlišují mezi morální zodpovědností vědců a producentů léčiv, kteří 

Co se stalo
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používají morálně problematický biologický materiál, a morální zodpovědností 
příjemců konkrétních vakcín. Pokud není k dispozici jiná vakcína a pokud existuje 
nebezpečí závažného ohrožení zdraví, je morálně přípustné dát se očkovat nebo očko-
vat jiné, a to i vakcínou vyvinutou s použitím buněk získaných morálně problematickým 
způsobem.8 Ke stejnému závěru dochází i nejnovější dokument Kongregace pro 
nauku víry z 21. prosince 2020, který dále upřesňuje, že se to týká i situace „v ze-
mích, kde lékařům a pacientům nejsou eticky bezproblémové vakcíny k dispozici, 
nebo kde je jejich distribuce obtížnější kvůli speciálním podmínkám skladování 
a přepravy, nebo když jsou ve stejné zemi distribuovány různé typy vakcín, ale 
zdravotnické orgány neumožňují občanům vybrat si vakcínu k očkování“.9

Aby se předešlo veřejnému pohoršení, musí být jasné, že příjemce takové 
vakcíny nijak neschvaluje způsob, jak byla vyrobena, a podle svých možností 
též usiluje o to, aby byla v budoucnu dostupná morálně přijatelná alternativa.10

Každý člověk má povinnost pečovat o své zdraví, protože představuje vzácný 
Boží dar, jak o tom píše i  Katechismus katolické církve  v  článku 2288. Prevence 
infekčních onemocnění je důležitou součástí ochrany života a zdraví, kdy nejde 
jen o nás, ale také o druhé lidi a o společné dobro.11

Co se týče obav o zdravotní bezpečnost vakcín, které pociťuje nemálo věřících 
rodičů, lékařů a jiných osob, je možné říci toto:12 Je jistě oprávněné žádat zod-
povědné instituce a osoby o objasnění často kladených otázek, principů fun-
gování vakcín i mechanismů kontroly jejich zdravotní neškodnosti. Současně je 
však třeba k alarmujícím zprávám na sociálních sítích a v jiných médiích přistu-
povat s kritickým úsudkem a ověřovat je u více nezávislých odborníků.13

Úkolem České biskupské konference není suplovat činnost vlády či Minister-
stva zdravotnictví v  této oblasti.  Je však na místě rozptýlit největší obavy řady 
věřících a vnést do problematiky určité světlo. Proto chceme zopakovat: nechat se 
očkovat je morálně přípustné. Vakcinaci je třeba zvažovat nejen s ohledem na zdraví 
vlastní, ale i druhých lidí a na společné dobro. Při svém rozhodování tedy nemy-
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sleme jen na sebe, ale zvláště na nejzranitelnější spoluobčany, pro něž nakazit se 
nemocí covid-19 znamená být ohrožen nejen na zdraví, ale též na životě.

Na druhou stranu nelze nikoho diskriminovat kvůli rozhodnutí nenechat se 
očkovat. „Očkování obvykle není morální povinnost, a proto musí být dobrovol-
né.“14 V  takovém případě však člověk musí  zodpovědným způsobem udělat vše 
potřebné pro to, aby případně nenakazil druhé, zvláště ty, kteří ze zdravotních 
a jiných důvodů nemohou být očkováni.15

Svatý Pavel VI. při jedné příležitosti připomněl, že o žádné otázce týkající se 
člověka „nelze uvažovat jen v částečných perspektivách ať biologických [či] psy-
chologických. [...] Je nezbytné brát v úvahu celého člověka a celé poslání, k ně-
muž je povolán, tedy [...] též hlediska nadpřirozená a věčná“16.

My křesťané máme být pro celou společnost svědky naděje v moc Kristova vzkří-
šení. Zdraví i lidský život je jistě velkou hodnotou – ale tou nejvyšší je vykoupe-
ní a věčná spása člověka. Proto nezapomínejme na útěchu a posilu plynoucí 
z Eucharistie, milost svátosti smíření a pomazání nemocných a hojné Boží dary, 
které si můžeme vyprosit na přímluvu svatého Josefa během tohoto mimořád-
ného roku. Buďme připraveni kterýkoli den potkat tváří v  tvář toho, který je 
Cesta, Pravda a Život – a především největší láska našeho srdce.

Mons. Antonín Basler, biskup zodpovědný v ČBK za oblast bioetiky
Olomouc, 22. prosince 2020

[1] Evangelium vitae, 61.
[2] Srov. tamtéž.
[3] Kongregace pro nauku víry, Instrukce Dignitas personae, 34-35.
[4] Při jejich vývoji či testování se používají tzv. fetální buněčné linie označované HEK 293 
a PER.C6. Ty vznikly odebráním buněk z těla dvou plodů uměle potracených v roce 1972 
a 1985. Tyto buňky se mohou množit donekonečna a slouží dodnes pro řadu vědeckých 
a lékařských účelů. Výroba očkovacích látek proti covid-19 tak nebyla spojena s prove-
dením nových potratů. Vakcíny samotné také neobsahují žádné buňky plodu.
[5] Od společností: AstraZeneca, BioNtech-Pfizer, CureVac, Janssen Pharmaceutica 
NV, Moderna, NovaVax a Sanofi-GSK (vývoj této poslední vakcíny provázejí problémy 
a její zavedení se opozdí) (https://ec.europa.eu/ commission/presscorner/detail/en/
ip_20_2305).
[6] Pro přehled viz https://lozierinstitute.org/update-covid-19-vaccine-candidates-an-
d-abortion-derived-cell-lines/ (stav k  14. 12. 2020). U preparátu Sanofi-GSK potřebné 
informace zatím chybí.
[7] Papežská akademie pro život, Morální úvahy ohledně vakcín připravených z  bu-
něk získaných z potracených lidských plodů (5. 6. 2005) a Komentář k používání vak-
cín (31. 7. 2017); Kongregace pro nauku víry, Instrukce Dignitas personae (8. 9. 2008), 
35. Český překlad těchto dokumentů je v Příloze.
[8] To samé platí například i pro vakcínu proti zarděnkám, kde neexistuje morálně bez-
problémová náhrada.
[9] Kongregace pro nauku víry, Vysvětlující poznámka ohledně morálnosti používání 
některých vakcín proti covid-19 (21. 12. 2020), 2. Český překlad dokumentu je v Příloze.
[10] Srov. tamtéž, 3 a 4.
[11] Srov. tamtéž, 5.
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[12] Výše zmiňovaný dokument správně poznamenává, že hodnocení bezpečnosti 
a účinnosti vakcín je „eticky relevantní a nezbytné“, ale že „je odpovědností vědců v bio-
medicíně a lékových agentur“ (tamtéž, úvodní část).
[13] Příkladem takové nepravdivé informace je domněnka, že vakcína proti covid-19 
může u žen způsobovat neplodnost.
[14] Srov. tamtéž, 5.
[15] Srov. tamtéž.
[16] Humanae vitae, 7.

Změny ve farnostech plzeňské diecéze.
P. Mirosławu Giergovi (Domažlice) byla z důvodu sloučení ŘKF Milavče s ŘKF Do-

mažlice ukončena funkce administrátora excurrendo farnosti Milavče (s účinností 
k 31. 12. 2020). K 1. 1. 2021 mu byla potvrzena funkce faráře ŘKF Domažlice.

P. Františku Kaplánkovi (Milavče) byla z důvodu sloučení ŘKF Milavče s ŘKF Do-
mažlice ukončena funkce výpomocného duchovního farnosti Milavče (s účin-
ností k 31. 12. 2020). K 1. 1. 2021 mu byla potvrzena funkce výpomocného du-
chovního ŘKF Domažlice.

P. Bc. Petru Dombkovi OMI (Plasy) byla z důvodu sloučení ŘKF Ledce s ŘKF Dol-
ní Bělá ukončena funkce moderátora společné duchovní správy ŘKF Ledce 
(s účinností k 31. 12. 2020). K 1. 1. 2021 mu byla se souhlasem jeho řeholního 
představeného potvrzena funkce moderátora společné duchovní správy ŘKF 
Dolní Bělá. 

P. Güntheru Herbertu Ecklbauerovi OMI (Plasy) byla z  důvodu sloučení ŘKF Ledce 
s ŘKF Dolní Bělá ukončena funkce člena společné duchovní správy ŘKF Ledce 
(s účinností k 31. 12. 2020). K 1. 1. 2021 mu byla se souhlasem jeho řeholního 
představeného potvrzena funkce člena společné duchovní správy ŘKF Dolní 
Bělá.

P. Vlastimilu Kadlecovi OMI (Plasy) byla z důvodu sloučení ŘKF Ledce s ŘKF Dolní 
Bělá ukončena funkce člena společné duchovní správy ŘKF Ledce (s účinností 
k 31. 12. 2020). K 1. 1. 2021 mu byla se souhlasem jeho řeholního představené-
ho potvrzena funkce člena společné duchovní správy ŘKF Dolní Bělá.

P. Lic. Robert Jasiulewicz OSPPE (Plzeň) byl s vědomím svého řeholního předsta-
veného s účinností od 1. 1. 2021 ustanoven farním vikářem v ŘKF Nýřany pod 
vedením P. Stanislava Uhlíře, faráře této farnosti. 

P. Petr Bednář (Koloveč) ukončil k 31. 12. službu výpomocného duchovního ve 
farnostech Domažlice, Milavče a Poběžovice. Dále zůstává k dispozici jako zpo-
vědník. Děkujeme mu za jeho dosavadní dlouholetou službu.

PROSINEC
Vzpomínka P. Pavla Větrovce na docenta Jiřího Skoblíka (16. 8. 1932 – 13. 12. 2020).

Ve čtvrtek 17. prosince jsem se od spolubratra dozvěděl o skonu velké kněž-
ské osobnosti –  Mons. doc. ThDr. Jiřího Skoblíka, emeritního vyučujícího mo-
rální teologie a skutečně vynikajícího kazatele i myslitele, inspirativní osobnosti 
i pro moje rozhodnutí ke kněžství. Kristův kněz Jiří opustil náš svět o třetí ad-
ventní neděli, 13. prosince 2020.  
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Jiřího Skoblíka jsem začal vídat v pražském kostele sv. Ignáce na Karlově ná-

městí od roku 1983, kdy jsem začal se studiem na Fakultě stavební ČVUT v Praze 
a ze strahovských kolejí jel autobus č. 176 právě na „Karlák“. Šlo o nejfrekven-
tovanější spojení od kolejí jiným směrem než do školy. Atmosféra jezuitského 
kostela, přijatelná délka bohoslužeb i jejich tehdejší kvalitní hudební doprovod 
(mj. Ing. Antonín Nemrava, Ing. Jan Blabla, CSc.) způsobily, že jsem nehledal dál. 
Jako kněží se tam tehdy střídali sedmdesátník Prof. ThDr. František Panuška jako 
výpomocný duchovní a padesátník ThDr. Jiří Skoblík jako rektor kostela. Po ně-
kolika týdnech jsem začal pozorovat zajímavý jev: pater Jiří téměř vždy dovedl 
zaujmout tématem, které zajímalo i mne, ale vždy se dostal o jeden nebo více 
kroků dál než já. Tento náskok se nikdy nezměnil – ani když jsme se naposledy 
osobně setkali v Praze v září 2020. Jeho teologické pohledy a syntézy vycházely 
ze všeobecně známých věcí i z hloubky bádání (měl obdivuhodný přehled i o za-
hraniční literatuře a směrech vývoje), vyznačovaly se jasným, a přitom osobním 
pohledem na věc i otevřeností k příštímu vývoji a přehledem o aktuálním stavu 
věci. Nikdy s užitkem nepřestal studovat, ani se přitažlivě dělit o výsledky po-
znaného. Oblíbený byl i jako zpovědník a duchovní rádce se svou schopností 
pozorně a se zájmem naslouchat. Měl sice pevný názor na věci, ale spojoval jeho 
komunikaci vždy s nelíčenou osobní laskavostí a smyslem pro realitu. 

Živý byl i jeho zájem o hudbu, kterou původně vystudoval. Přiznávám, že bych 
rád někdy slyšel jeho hru na klavír, ale nikdy jsem nenašel odvahu ho poprosit, aby 
zahrál. Jistě nepřekvapí, že měl zájem jak o instrumentální, tak i o vokální hudbu 
při liturgii, k němuž samozřejmě patřil i lidový zpěv s propracovaným varhanním 
doprovodem. Vzpomínám si, že se přede mnou ještě v září 2020 výrazně vyjádřil 
ve prospěch staročeských rorátů z Českého kancionálu (Dobroslav Orel), zejména 
pro jejich kompletní nedělní sérii (ta byla i v tzv. lidových vydáních). U sv. Ignáce se 
ovšem dávaly i roráty pro všední dny, většinou ze separátních dodatků právě k li-
dovým vydáním Českého kancionálu. Když jsem viděl rozpis rorátů ve všední dny 
(pondělí, středa a pátek ráno; v úterý, ve čtvrtek a v sobotu večer), bylo zřejmé, 
že jde o bohoslužby, jimž předsedal pater Jiří Skoblík. Celková kvalita hudebního 
doprovodu byla samozřejmou součástí jeho bohoslužeb, dokázal veřejně projevit 
i postřeh i kritiku. Osobně je mi na teologii i postojích pana docenta velmi sympa-
tické i to, že nikdy neztratil spojení svého výzkumu a pastorace, která byla naopak 
základnou pro jeho uvažování. Měl vybraný smysl pro humor, a tak myslím, že by 
sám uvítal odlehčení této vzpomínky poukazem na citaci, jíž začal zkoušení jedné 
studentky u státní závěrečné zkoušky z morální teologie: „Představte si, slečno, že 
jste zpovědník…“. Empatie, střízlivá pokora a inteligentní jemný humor anglické-
ho střihu byly snad přímo základními rozměry jeho řeči i jednání. 

Jako s akademikem jsem se setkal s ThDr. Jiřím Skoblíkem jako student dok-
torandského studia na sklonku minulého století. Vždy měl nadhled a smysl 
pro očekávání svých posluchačů s  přirozeným respektem k  jejich i k  vlastní 
důstojnosti. Nemůže být sporu o komplexnosti oboru morální teologie, kde se 
setkávají biblická a církevní tradice s výzvami současnosti, velké množství kom-
plikovaných dokumentů magisteria k různým ožehavým otázkám současnosti 
i minulosti s potřebou jasného vyjádření postoje pro každodenní praxi věřících 
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i všech lidí obecně, dialog s dalšími obory zabývajícími se člověkem, jako je me-
dicína, psychologie, sociologie… stejně jako s dalšími oblastmi teologie – syste-
matická, biblická, pastorální a v neposlední řadě i s kanonickým i všeobecným 
právem. Z publikací pana docenta v oboru si dovolím uvést dvojí, jednak jeho 
Přehled křesťanské etiky, který představuje skutečně vyváženou syntézu poznání 
v oblasti morální teologie, jednak množství jeho drobnějších několikastránko-
vých tisků (často i záznamu z jeho přednášek), jež dávaly inteligentní přehled 
pojednávaného tématu. Vedle lidského poznání zůstávalo u  Jiřího Skoblíka 
vždy místo i pro tajemství, rozměr Boha, rozměr církve, ano i konkrétní Boží lás-
ky k jeho církvi a jejím členům, stejně i pro úskalí, jimž je třeba vyrovnaně čelit. 

Existují desítky nahrávek kázání a přednášek pana docenta na webu a domýš-
lím, že asi tisíce v různých soukromých rukách, lze vyhledat mnohá svědectví. 
Pokud bych se měl pokusit o syntézu, vyšel bych právě z jeho původního oboru 
klavír: dokázal pochopit ducha autora, zakomponovat do své skladby výrazné 
téma, jasné členění, všechny potřebné variace i otevřenost pro další interpre-
tační možnosti. Je pro mne čest, že jsem se mohl s panem docentem potkat 
a velkou část života mu naslouchat, patří k velkým duchovním darům, jichž se 
mi z milosti našeho Pána dostalo (mimochodem milost je rovněž jedno z výraz-
ných Skoblíkových témat). Díky za neotřelou svěžest, s níž jsem spolu s mnoha 
jinými mohl radostně sledovat skrze působení tohoto Kristova kněze konkrétní 
a přitom nadčasovou sílu Boží pravdy a Božího tajemství. 

Pavel Větrovec    

LEDEN
V neděli 17. ledna, při bohoslužbě v Lokti u Karlových Varů, oznámil generál-

ní vikář P. Jakub Holík farníkům výsledek šetření v  kauze R.D. Jiřího Majkova. 
Ten na základě pastoračního rozhovoru s biskupem Mons. Tomášem Holubem 
rezignoval na funkci generálního vikáře pro Karlovarský kraj, soudce církevní-
ho soudu v Plzni a faráře v Lokti. R.D. Jiří Makov může opět veřejně vykonávat 
kněžskou službu, je připraven přijmout odpovídající službu v plzeňské diecézi.

18.–25. ledna proběhl tradiční Týden modliteb za jednotu křesťanů.
Texty pro Týden modliteb za jednotu křesťanů v roce 2021 připravila mona-

stická komunita v Grandchamp (představení komunity najdete na webu www.
grandchamp.org). Za téma zvolila text „Zůstaňte v mé lásce, a ponesete hojné ovoce,“ 
který vychází z Janova evangelia 15,1–17 a shrnuje povolání komunity věnovat 
se modlitbě, smíření a jednotě církve i lidské rodiny.

V předmluvě k  textům modliteb za jednotu křesťanů zmiňují Mons. Tomáš 
Holub, předseda Rady ČBK pro ekumenismus, a Mgr. Daniel Ženatý, předseda 
ERC v ČR, důležitost prohloubení vztahu s Kristem:

„V současné době, ve které se pro každého z nás zcela neočekávaným způ-
sobem zachvěly zdánlivé jistoty našeho „moderního“ života, je slovo o narou-
bování na Krista slovem nesmírně důležitým. Je tím zásadním, o co jde, jestliže 
máme mít naději do budoucnosti. My všichni, kteří neseme jméno křesťan, jsme 
pozváni prohloubit tento vztah, který následně oživí naše vztahy vzájemné.“
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Co se chystá

Světový den nemocných
Světový den nemocných – který v roce 1992 vyhlásil sv. Jan Pavel II. – si kaž-

doročně připomínáme 11. února, v den památky Panny Marie Lurdské.  Navzdo-
ry nepříznivé situaci v  době epidemie koronaviru se plzeňský biskup Tomáš 
Holub, emeritní biskup František Radkovský a generální vikář plzeňské diecéze 
P. Jakub Holík opět chystají na už tradiční návštěvu nemocničních zařízení, sa-
mozřejmě za dodržení všech nutných hygienických opatření. 

V době blízké termínu Světového dne nemocných se naši biskupové a gene-
rální vikář (na různých místech) obvykle setkávají s vedením nemocnice a jeho 
nejbližšími zaměstnanci, povzbuzují je a děkují jim za náročnou a potřebnou 
službu v  péči o nemocné. Setkávají se pak také s  některými pacienty na vy-
braných odděleních, žehnají jim a vyjadřují podporu. V nemocnicích, kde je to 
možné, také obvykle slouží mši svatou pro personál a/nebo pacienty. 

Pokud to epidemiologická situace dovolí, biskup Tomáš Holub se letos chystá 
navštívit Psychiatrickou nemocnici v Dobřanech, P. František Radkovský se se-
tká s personálem a s pacienty Nemocnice Ostrov a generální vikář P. Jakub Holík 
zavítá do nemocnice ve Stodu.

Přibližně 20 let se jednu únorovou sobotu také koná setkání nemocných 
a  zdravotně postižených v  prostorách Biskupství plzeňského na náměstí Re-
publiky. Součástí tohoto setkání obvykle bývá příležitost ke svátosti smíření 
a k přijetí svátosti nemocných, společné slavení mše svaté, případně přednáška 
pozvaného lékaře či zdravotníka. 

Vzhledem ke stávající situaci (trvání nouzového stavu minimálně do konce 
ledna, vysoké denní přírůstky nemocných s covid-19) a s přihlédnutím k tomu, 
že nemocní a staří lidé patří v současné době k rizikové skupině, je pravděpo-
dobné, že tradiční setkání nemocných se v roce 2021 bohužel neuskuteční. 

Správci farností byli vyzváni, aby pozvali věřící ke kající bohoslužbě a aby 
jim umožnili přijetí svátosti nemocných. (Bohoslužeb se smí účastnit zatím jen 
omezený počet lidí.)
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Akce konané u příležitosti Světového dne nemocných každoročně připomí-
nají důležitou roli duchovní služby, která je – v současné době možná víc než 
kdy dřív – nedílnou součástí péče o nemocné.

Fotografie z akcí u příležitosti Světového dne nemocných v roce 2020.
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P. Jiří Barhoň vypráví o doprovázení seniorů a nemocných v době epidemie koronaviru.

Epidemie koronaviru stále sužuje celý svět, počty nemocných a nově diagnostiko-
vaných jsou i v České republice stále vysoké. Nařízení vlády, která mají zpomalit šíření 
nemoci, mnohdy vedla i k úplnému zákazu návštěv v nemocnicích a dalších zařízeních 
s rizikovými skupinami klientů, např. seniorů. 

Zeptali jsem se P. Jiřího Barhoně, který je pověřen koordinací pastorační péče o ne-
mocné, handicapované a seniory v naší diecézi, na jeho čerstvou zkušenost s doprová-
zením nemocných a seniorů v této složité době.

Ve všech zařízeních, v domovech pro seniory i v nemocnicích panuje zvláštní, 
speciální režim. Asi před dvěma týdny [na začátku ledna] jsem dostal od ředite-
le Diecézní charity Plzeň, Jiřího Lodra, rozhodnutí, že po absolvování antigen-
ních testů (na které chodím každých pět dní v  Domově sv. Jiří v Plzni) můžu 
navštěvovat klienty v charitních domovech. Po absolvování testu s negativním 
výsledkem a za dodržení všech hygienických opatření mám možnost přijít za 
klienty na pokoj. Jsem rád a vícekrát jsem to využil, protože za těmito lidmi 
dlouhé měsíce nemohl nikdo přijít, dokonce ani jejich nejbližší příbuzní. Lidé 
jsou za takové setkání pochopitelně rádi a já jsem také rád. 

V  diecézi máme asi 11 domovů pro seniory, samozřejmě nejen v  Plzni. Je 
k tomu potřeba hodně času, ale snad se mi postupně podaří objet všechna místa.

Někteří klienti jsou ze zpráv o epidemii vystrašení. Zrovna včera (14. 1.) se mě 
v jednom domově dva klienti ptali, jestli mají přijmout očkování. Tak jsem jim 
řekl, že se očkování nebojím. I papež František, kterému už je také přes osmde-
sát let, se nechal očkovat. Proto říkám: „Nebojte se. Důvěřujte Pánu Bohu.“ 

Zvou mě také do nemocnic, abych nemocné navštívil nebo zaopatřil. Tam ale 
testování, které pravidelně absolvuji v Domově sv. Jiří, neplatí. Takže den před 
návštěvou nemocnice musím absolvovat ještě další testování. Už se mi stalo, že 
jsem během šesti dní absolvoval tři testy. 

Když jsem navštívil pacienty na covidovém oddělení (asi čtyři nebo pět 
z nich), byl jsem co nejvíce obrněný všemi možnými ochrannými prostředky. 
Od hlavy až po patu. Některé ochranné obleky se po použití likvidují, jiné – ty 
lepší, dražší – jsou pak dezinfikovány. Jsem moc rád, že za těmi lidmi můžu přijít. 
Je to třeba. 

Na tuhle službu samozřejmě nejsem sám. V Plzni máme několik nemocnič-
ních kaplanů a pastroračních asistentek. Tak je vyzývám, aby – pokud to jinak 
nejde – byli s klienty alespoň v telefonním nebo emailovém kontaktu. Jednou 
za měsíc míváme s nemocničními kaplany a pastoračními asistenty setkání ve 
Františkánské ulici v Plzni, kde si vyměňujeme aktuální informace. Je obohacu-
jící, když spolu můžeme sdílet, co jsme kde zažili.

Děkujeme všem nemocničním kaplanům i pastoračním asistentům, kteří se zapojují 
do péče o nemocné.
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slavení 29. světového dne nemocných, který připadá na památku Panny Marie 
Lurdské 11. února 2021, je příležitostí, abychom obrátili svou pozornost zvláš-
tě na nemocné a na ty, kdo se o ně starají, ať už ve zdravotnických zařízeních, 
v rodině nebo v komunitě. Zvláště myslím na všechny, kdo na celém světě trpí 
v důsledku pandemie koronaviru. Všechny, zvláště lidi velmi chudé a na okra-
ji společnosti, ujišťuji, že jsem jim duchovně nablízku, a ubezpečuji je o lásce 
a starostlivosti celé církve.

1. Inspirací pro téma letošního dne nemocných je úryvek z evangelia, ve kte-
rém Ježíš kritizuje pokrytectví těch, kdo mluví, ale nejednají (srov. Mt 23,1–12). 
Pokud víru zredukujeme na bezduché slovní cvičení, aniž bychom vstoupili do 
příběhu bližního a všeho, co potřebuje, pak naše vyznávaná víra neodpovídá 
reálnému životu, a to je velmi vážné. Ježíš nás chce varovat před nebezpečím, 
abychom nesklouzli ke zbožňování sebe sama. Používá proto silná slova: „Je-
nom jeden je váš Mistr, a vy všichni jste bratři“ (Mt 23,8).

Ježíšova kritika těch, kdo „mluví, ale nejednají“ (Mt 23,3), je za každé situace 
a pro každého prospěšná. Nikdo totiž není imunní vůči pokrytectví, velice zá-
važnému zlu. Ve svém důsledku nám brání, abychom jako děti jediného Otce 
plnili své povolání, žít pro bratrství všech lidí.

Ve vztahu k bratřím a sestrám, kteří jsou v jakékoli nouzi, nám Ježíš ukazuje 
opačný postoj, než je pokrytectví. Vybízí nás, abychom se před druhým člově-
kem zastavili, naslouchali mu, navázali upřímný a osobní vztah, abychom s ním 
soucítili, vnímali jeho rozpoložení a jeho utrpení až do té míry, že je vezmeme 
na sebe a pomůžeme mu (srov. Lk 10,30–35).

2. Nemoc nám dává zakusit vlastní zranitelnost a současně naši přirozenou 
potřebu druhého. Zjevněji vnímáme svou křehkost tvora a zakoušíme svou zá-
vislost na Bohu. V nemoci nás zcela prostupuje nejistota, velké obavy, někdy 
i zděšení. Doléhá na nás bezmoc, protože naše zdraví není závislé na našich 
schopnostech nebo na naší „starostlivosti“ (srov. Mt 6,27).

Nemoc v nás vyvolává otázky po smyslu života, s nimiž se ve víře obracíme 
k  Bohu: otázky, jimiž hledáme nový význam a směr svého života. Někdy ne-
najdeme odpověď hned. Ani naši přátelé a příbuzní nám v  tomto náročném 
hledání nedokážou vždy pomoci.

Emblematickou postavou je v  této situaci Jób. Jeho manželka a přátelé ho 
v  jeho neštěstí nedokážou podržet. Naopak ho dokonce osočují, a tak v něm 

Poselství Svatého otce Františka 
k 29. světovému dni nemocných
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umocňují samotu a zmatení. Jób se cítí opuštěný a nepochopený. Navzdory 
své nesmírné slabosti zavrhuje jakékoli pokrytectví a volí cestu upřímnosti vůči 
Bohu a ostatním. Volá k Bohu tak neodbytně, že Bůh mu nakonec odpoví a ote-
vírá mu nové obzory. Potvrzuje, že Jóbovo utrpení není trestem ani znamením, 
že by se Bůh od něj vzdálil nebo ho ignoroval. Z Jóbova zraněného a uzdrave-
ného srdce v té chvílí tryskají rozechvělá a pohnutá slova k Hospodinu: „Zvěděl 
jsem o tobě jen podle doslechu, ale nyní tě zří moje oči“ (42,5).

3. Nemoc má pokaždé více než jednu tvář: má tvář každého nemocného, 
i těch, kdo se cítí být zcela opomíjeni, vyloučeni, obětí sociální nespravedlnosti, 
která popírá jejich základní práva (srov. encyklika Fratelli tutti, č. 22). Současná 
pandemie poukázala na velké množství nerovností ve zdravotnickém systému 
a odhalila nedostatky v péči o nemocné. Péče mnohdy není dostupná pro lidi 
staré, slabé, zranitelné, často je nevyvážená. To je důsledek politických kroků, 
toho, jak jsou spravovány zdroje, a úsilí všech, kdo zastávají jakoukoli zodpo-
vědnou roli ve společnosti. Investovat do péče o nemocné je prioritou vyrůsta-
jící ze základního principu, že zdraví je prvotní společné dobro. Pandemie však 
také ukázala velkodušnost a obětavost zdravotníků, dobrovolníků, pomocného 
personálu, kněží, řeholníků a řeholnic, kteří zodpovědně, láskyplně a obětavě 
pomáhají, ošetřují, utěšují a slouží mnoha nemocným i jejich příbuzným. Tichý 
zástup mužů a žen, kteří se rozhodli pohlédnout nemocným do tváře, vzít na 
sebe bolest pacientů, které považují za blízké, neboť všichni jsme členy jedné 
velké lidské rodiny.

Taková blízkost je vzácný balzám, který přináší nemocnému útěchu a povzbu-
zení v jeho utrpení. My, křesťané, prožíváme tuto blízkost jako výraz lásky Ježíše 
Krista, milosrdného Samaritána, který se soucitně sklání nad každým člověkem 
zraněným hříchem. Ve spojení s Ježíšem skrze Ducha Svatého jsme povoláni, 
abychom byli milosrdní jako Otec a abychom milovali zvláště nemocné, slabé 
a trpící bratry a sestry (srov. Jan 13,34–35). Tuto svou blízkost můžeme zakoušet 
osobně nebo společně: bratrská láska v Kristu totiž vytváří společenství, které 
je schopno uzdravovat, nikoho neopouští, přijímá především ty nejslabší a jde 
jim vstříc.

V této souvislosti bych rád připomněl důležitost bratrské a sesterské solida-
rity, která se konkrétně vyjadřuje ve službě. Má mnoho podob, všechny jsou 
zaměřené na pomoc bližnímu. „Sloužit znamená pečovat o ty, kdo jsou slabí 
v našich rodinách, v naší společnosti, v našem národě“ (srov. kázání v Havaně, 
20. září 2015). V tomto úsilí je každý povolán „před konkrétní tváří lidí nejslab-
ších upozadit vlastní požadavky a očekávání, své touhy po moci. … Služba vždy 
hledí bratru do tváře, dotýká se jeho těla, vnímá jeho blízkost někdy až natolik, 
že jeho utrpení pociťuje na sobě a snaží se všemožně bližnímu pomoci. Služba 
proto nikdy není ideologická, protože neslouží idejím, nýbrž osobám“ (tamtéž).

4. Má-li být péče účinná, musí být postavena na vztahu, který umožní celostní 
přístup k nemocnému. Je třeba, aby tento aspekt zohlednili také lékaři, zdra-
votníci, odborníci, dobrovolníci a vzali na sebe utrpení těch, které ve vztahu 
vzájemné důvěry provázejí k uzdravení (srov. Nová charta pracovníků ve zdra-
votnictví [2016]). Jde o úmluvu mezi těmi, kdo požadují péči, a těmi, kdo se 
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o ně starají, která je založená na vzájemné důvěře a úctě, upřímnosti, ochotě. To 
pomáhá překonávat jakékoli obranné postoje, respektovat důstojnost nemoc-
ného, zajistit profesionalitu zdravotníků a udržovat dobré vztahy s  rodinami 
pacientů.

Takový vztah s nemocným nachází svůj nevyčerpatelný zdroj motivace a síly 
v Kristově lásce, jak to dokazuje tisícileté svědectví mužů a žen, kteří se v péči 
o nemocné stali svatými. Z tajemství smrti a zmrtvýchvstání Krista se rodí lás-
ka, která je schopna dát plný smysl jak pacientovi, tak tomu, kdo o něj pečuje. 
Svědčí o tom evangelium. Ukazuje, že Ježíšovo uzdravení nevychází ze žádných 
kouzel, ale je vždy důsledkem setkání, vzájemného vztahu. Ježíš přináší Boží 
dar a odpovídá na něj ten, kdo ho přijme. Ježíš to shrnuje slovy: „Tvá víra tě 
zachránila.“

5. Milí bratři a milé sestry, přikázání lásky, které Ježíš zanechal svým učed-
níkům, se konkrétně naplňuje i ve vztahu k  nemocným. Společnost je o to 
humánnější, oč účinněji se v duchu bratrské lásky dokáže postarat o své trpící 
a slabé členy. Snažme se dojít tohoto cíle a vytvářejme svět, kde nikdo nezůsta-
ne sám, nikdo není vyloučen nebo opuštěn.

Všechny nemocné, všechny pracovníky ve zdravotnictví a všechny, kdo 
jsou nemocným nablízku, svěřuji přímluvě Panny Marie, Matky milosrdenství 
a Uzdravení nemocných. Kéž z lurdské jeskyně a z nesčetných poutních míst na 
celém světě posiluje naši víru a naději a kéž nám pomůže postarat se o druhé 
s bratrskou láskou. Všem rád uděluji své požehnání.

František



Výběrové řízení – právník Biskupství plzeňského
Biskupství plzeňské hledá nového kolegu/kolegyni na pozici právníka právního oddělení. Nabízíme zajímavou 
možnost podílet se po právní stránce na životě církve plzeňské diecéze a skloubit svoji profesi s podporou hodnot 
nejen hmotných.

V případě Vašeho zájmu zašlete nejpozději do 15. února 2021 elektronickou poštou na adresu podlipna@bip.cz ná-
sledující dokumenty:
• motivační dopis
• strukturovaný životopis 
• prohlášení uchazeče v následujícím znění (součást životopisu):  „Byl jsem informován, že Biskupství plzeňské,  

IČO 453 34 439, se sídlem náměstí Republiky 35, 301 00 Plzeň, bude v souvislosti s mou účastí ve výběrovém řízení 
zpracovávat mnou poskytnuté osobní údaje, a to pro účely výběru uchazeče z  titulu plnění smlouvy a  provádění 
předsmluvních opatření na žádost subjektu údajů ve smyslu čl. 6 odst. 1 písm. b) Obecného nařízení o ochraně osob-
ních údajů (GDPR). Byl jsem dále informován, že Biskupství plzeňské jmenovalo pověřence pro ochranu osobních 
údajů, kterého je ve věcech zpracování osobních údajů možné kontaktovat na e-mailové adrese gdpr@bip.cz.“

• bezúhonnost doložte výpisem z rejstříku trestů (ne starším než tři měsíce); pro potřeby výběrového řízení lze 
tento doklad nahradit čestným prohlášením

Biskupství plzeňské si vyhrazuje právo prodloužit výběrové řízení, případně neobsadit pracovní pozici, pokud 
uchazeči nenaplní očekávání organizace.

NÁPLŇ PRÁCE
 ✓ poskytování právních konzultací 
 ✓ příprava smluv pro biskupství a právnické osoby 

zřízené biskupstvím (včetně školských právnických 
osob a charit)

 ✓ kontrola správnosti smluv biskupství a právnických 
osob zřízených biskupstvím po právní stránce

 ✓ právní rozbory a analýzy dle potřeby a požadavků 
zaměstnavatele 

 ✓ poskytování právních služeb i pro právnické osoby 
zřízené biskupstvím

OSOBNÍ PŘEDPOKLADY
 ✓ dobré komunikační schopnosti
 ✓ zodpovědnost a spolehlivost
 ✓ znalost cizích jazyků výhodou
 ✓ orientace v církevním prostředí výhodou

ODBORNÉ A KVALIFIKAČNÍ PŘEDPOKLADY
 ✓ právní vzdělání 
 ✓ práce s PC, a to jak se základními programy, tak 

se systémem ASPI, popř. dalšími systémy právních 
informací

 ✓ řidičský průkaz skupiny B výhodou 

CO NABÍZÍME
 ✓ zaměstnání ve stabilní společnosti
 ✓ prestižní, zodpovědnou a zajímavou práci
 ✓ odborné vzdělávání
 ✓ 5 týdnů dovolené
 ✓ sick days
 ✓ benefity
 ✓ stravenkový paušál
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Noc kostelů 
proběhne 28. května, podrobnější informace budou v příštím zpravodaji.

Půst on-line (bip.cz/pust21)
Vzhledem k epidemiologické situaci vám chceme nabídnout on-line dvě mož-
nosti, jak prožít postní dobu:
1. „Postní výzva“ – každý týden jedno video s nasměrováním na příslušný týden 

postní doby, první a poslední bude od biskupa Tomáše
2. „Postní nadechnutí“ – každý všední den krátký (1–2 min.) podcast pro příslušný 

den 

Kromě toho vám ještě nabídneme online rekolekci s biskupem Tomášem, a to 20. břez-
na od 9.30 do 12.30 hod. Odkaz najdete na webu www.bip.cz.

Vzdělávání pro služebníky ve farnostech
V roce 2021 pokračuje vzdělávání pro pastorační asistenty, akolyty, lektory a mi-
mořádné služebníky eucharistie ve farnostech. Jarní část se s největší pravdě-
podobností bude konat on-line. 
Plánované termíny:
• 6. února – jarní on-line vzdělávání: přihlášky na pastoracni@bip.cz do 3. února
• 20. března – postní on-line rekolekce s biskupem Tomášem (odkaz bude na 

webu diecéze)
• podzimní prezenční? vzdělávání – bude upřesněno
Účast na vzdělávání je potřebná pro obnovování pověření k těmto službám.

Pastorační centrum
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Centrum pro rodinu

Plánujeme:
Kurz pro snoubence
V současné době již probíhá online příprava na život v manželství (možno při-
hlásit se na www.bip.cz/snoubenci). 
Umožní-li nám to epidemiologická situace, rádi bychom po Velikonocích spus-
tili tento kurz prezenční formou, a to od 7. dubna 2021 a potom dalších 6 následu-
jících střed. O stávající situaci vás budeme informovat na www.bip.cz.

13.–14. února Pouť pro manžele
V rámci Národního týdne pro manžele pozvěte svou „drahou polovičku“ na spo-
lečnou pouť. Není důležitý cíl, ale společná cesta podpořená impulsy k rozho-
voru, vzájemnému povzbuzení, reflexe, sdílení a bytí spolu. Centrum pro rodinu 
pro vás tyto impulsy a povzbuzení nachystalo. Více na www.bip.cz/ntm21.

7.–9. května Kreativní víkend pro matku a dceru na faře v Těnovicích
Pokud budou epidemiologické podmínky příznivé, sejdeme se opět na těno-
vické faře, abychom mohly společně tvořit, tančit, sdílet se a hlavně zdravě pro-
hlubovat vztah mezi matkou a dcerou. Cena: 1100 Kč/pár. Přihlášky na petra.
konarikova@bip.cz.

17.–23. července „Koločava“ – týden na kolech pro rodiny v Příchovicích. 
Každý den vyjížďky na kolech po okolí s odstupňovanou náročností. Duchovní 
doprovod P. Petr Bauchner. Přihlásit se můžete na www.bip.cz/kolocava21.

Víkend pro chlapy

Víkend pro ženy

Křesťanská psychoterapeutická poradna
při biskupství nabízí poradenství v oblasti rozvoje osobnosti, těžkých životních 
situací, mezilidských vztahů, manželské poradenství a párovou terapii (více na 
www.poradnaukaplicky.cz). Poradnu vede psychoterapeutka Marie Kutilová, mož-
nost on-line konzultací. Domluva: marie.kutilova7@gmail.com, tel. 606 710 631. 

Kontakt: rodiny@bip.cz
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že DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)

FB: DCM Plzeň; web: dcm.krestan.org; Instagram: dcm_plzen; YouTube: DCM Plzeň.
Kontakt: dcm@bip.cz.

Chystáme…
Vzhledem k současné – často se měnící – situaci si vyhrazujeme nárok na změny 
v programu či celkové zrušení akcí. Informace budeme udržovat aktuální na 
našem webu a sociálních sítích.

Reset
Postní duchovní obnova pro mládež (14–29). 
Termín: pátek 19. února večer – neděle 21. února odpoledne
Program: silentium, promluvy, příležitost ke svátosti smíření a duchovnímu roz-
hovoru, prostor pro osobní modlitbu, pobyt v přírodě, odpočinek
Cena: dobrovolný příspěvek, doporučená výše 350 Kč

Pokud nebude možné setkat se osobně na duchovní obnově, bude připraven 
náhradní program ve formě „Resetového balíčku“ na doma. V  tomto případě 
bude balíček zdarma.  
Přihlášky a více informací naleznete na našem webu a sociálních sítích.

Tábor QUEST
Termín: 23.–31. července
Místo: na faře v Jesenici
Pro účastníky ve věku 12–15 let
Program: týmové hry, bojovky, sdílení v teamech, návštěva o. biskupa T. Holuba, 
diskuse, tvoření, krátké přednášky, společné modlitby, chvály, tvůrčí workshopy 
(lukostřelba, první pomoc, chůze po laně ad.) 
Přihlášky a více informací naleznete na našem webu a sociálních sítích.

Creative
„Země byla pustá a prázdná a nad propastnou tůní byla tma.” (Gen 1,2)
Třetí ročník tvůrčího minifestivalu Creative pro účastníky ve věku 15–30 let.



Termín: 20.–22. srpna
Místo: statek Ferienhof Wiese v Příchovicích u Přeštic
Program: workshopy (např. výrazový tanec, videokurz, hudební session …), ka-
pely (ONMY a PragueBuskMen), divadlo (Jan Horák-představení Rybáři ad.), 
modlitba, kavárna, diskuze, společenství
Je nezbytné se – s ohledem k workshopům – přihlásit dopředu. Přihlašování 
bude spuštěno na minifestivalových stránkách www.creativefest.cz, kam také bu-
dou v průběhu doplněny veškeré informace.

Ministrantský tábor
ministrantský tábor pro kluky a děvčata ve věku 10–15 let
Termín: 21–28. srpna
Místo: Horní Blatná
Program: rozvíjení vztahu s Bohem, poznávání nových přátel, sportovní zážitky, 
rébusy, kvízy, příroda, společné nacvičování liturgie mše svaté, společná modlitba
Přihlášky a více informací naleznete na našem webu a sociálních sítích.
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le Kostel Nejsvětější Trojice v Novém Sedlišti je nepochybně staršího založení než 
dnešní kostel, někdy z doby během 15. století. Od 16. století až do začátku tři-
cetileté války se stal lutherským kostelem, který byl za této války zničen. Jeho 
zásadní přestavba proběhla zřejmě až kolem roku 1780, zdá se, že zbytky zdí 
starého kostela jsou součástí západní fasády a ukazují, že starší kostel měl věž. 
Zvenku prostá stavba skrývá velkorysý interiér, jehož vybavení je však zničeno. 
V 90. letech minulého století němečtí rodáci nechali kostel zaměřit, a když se 
nepodařilo sehnat peníze na obnovu, nechali si podle zaměření postavit zmen-
šeninu kostela někde u Karlsruhe, s tím, že za ním nebudou jezdit tak daleko. 
Doufám, že měřítkově vhodně zvýšili dveře. Dramatické děje obnovy nabraly 
na obrátkách v roce 2003, kdy odborná zahradnická firma čistila zcela zarostlý 
hřbitov a spolu s pálením větví vypálila i kostel, zejména úplně zničila jeho krov.  
Dnes je nahrazen s novou krytinou.

V obci Mlýnec, kousek od dálnice D5 v obci u stejnojmenné křižovatky, je kos-
telík, postavený v letech 1934–5 Václavem a Karlem Watzkovými z Boru. Koste-
lík nahradil starší kapli sv. Anny, která stála opodál a vadila v komunikaci. Koste-
lík je novogotický, s průčelní věží a pětiboce uzavřeným presbytářem. Uvnitř je 
oltář od Johanna Zűglera z Velkých Dvorců. V roce 1995 byl kostelík kompletně 
restaurovaný.

Při silnici ze Stráže do Hostouně je bokem osada Valcha. V pěkném přírodním 
prostředí byla postavena v  roce 1860 kaple v  historizujícím slohu, nejvíce se 
blížícímu novorománskému slohu. Je opatřena zajímavě tvarovanou věží v prů-
čelí. Kupodivu se zachovalo vybavení, hlavní oltář nese obraz Nejsvětější Trojice. 
Kaple byla opravena v 90. letech minulého století a je stále v dobrém stavu.

Jižně od Stříbra je v obci Skapce zvenku nenápadný, ale v interiéru krásný kos-
tel Nejsvětější Trojice. Jeho předchůdce je zmiňován již v roce 1352, ale byl jistě 
starší. Novostavba proběhla v letech 1756–83 v režii opata kladrubského klášte-
ra Amanda Streera. Svěcení proběhlo v roce 1783, tedy dva roky před zrušením 
kladrubského kláštera. Jeho vybavování trvalo ještě další tři roky z iniciativy fa-
ráře Václava Gfãsera. Kostel je jednolodní s  presbytářem o jednom klenutém 
poli se segmentovým závěrem. Mimořádně tvarovaný je vítězný oblouk, který 
formou monumentální zaklenuté niky vytváří přechod k  lodi, klenuté dvěma 
pruskými klenbami. Na klenbách jsou malby pozdně barokního malíře Josefa 
Kramolína. Na nich ilusivní architektura vytváří oválná zrcadla, s  malbami na 
téma Klanění Bohu v presbytáři a v lodi Křest Kristův a Kristus na Olivetské hoře.

Kostely a kaple Nejsvětější Trojice
ve vikariátu Tachov (1. část)
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Vybavení kostela je na vysoké úrovni, hlavní oltář je plastický, ale sochy jsou 
ilusivní malbou. Na mense je starší barokní tabernákl, možná ze staršího koste-
la, z roku 1739 se sochami sv. Josefa a sv. Barbory. I ostatní vybavení je kvalit-
ní, boční oltáře Neposkvrněného Početí Panny Marie a sv. Valentina, kazatelna, 
křtitelnice zvláštního tvaru. Z kostela pochází i pozdně gotický kalich z poloviny 
16. století. Varhany, které navrhl Jan Blažej Santini pro klášterní kostel v Kladru-
bech a které se po zrušení kláštera dostaly do kostela ve Skapcích, byly v první 
polovině 20. století přeneseny do kostela Všech svatých na Pražském hradě.

Jan Soukup

MlýnecNové Sedliště

Valcha Skapce
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Po náročném měsíci lednu přichází únor, s ním nezlomná lidská naděje, že 
bude lépe. Co se týká přetrvávání viru, to si můžeme jen přát, aby bylo lépe, 
nad tím velkou moc nemáme. Co však můžeme den za dnem ovlivňovat, to je 
kvalita našich vztahů, nastavení srdce k soucitu s trpícími, opuštěnými a strá-
dajícími. Naše spontánní setkávání, přátelská objetí či posezení jsou stále vel-
mi omezena, snažíme se být ohleduplní k sobě i druhým, ale většině z nás to 
moc chybí. Péče o vztahy a přátelství vyžaduje inspiraci a nápaditost, abychom 
neztratili ze zřetele ty, na kterých nám záleží. Jak opuštěně se musí cítit lidé, 
kteří už v našem hledáčku nejsou a možná by měli být. Starší sousedka, která je 
sama, rodina odnaproti, které se přestalo vést dobře. Naše vstřícnost by možná 
byla víc než živá voda do jejich tísně. Pod rouškou není vidět náš úsměv, přesto 
zůstává dar laskavého slova, povzbuzení, otázky nebo dokonce nabídky pomo-
ci. Během ledna nám byla svěřena kasička Tříkrálové sbírky a lidé, kteří si do 
obchodu přišli vyzvednout objednávku, mohli přispět. Vhodili svou minci, Pán 
Bůh zaplať za každý peníz. Stalo se, že zaklepala stará paní z ulice, nasoukala do 
kasičky stočenou bankovku se slovy: „Já mám všechno, co potřebuju, a ještě mi 
zbývá…“ Děkuji Bohu za tato slova, která pronáší kolemjdoucí našeho života. 
Náš Nebeský Otec otevírá naše srdce i naše ruce, činí nás laskavější, všímavější 
a štědřejší. Dává nám odvahu, abychom v každé, zvláště pak v této době „žili 
způsobem, který má chuť evangelia“ (papež František Fratelli tutti). 

Nepřehlédněte informace z karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba v případě otevřených obchodů:
Únor 2021
pondělí až čtvrtek
9:00–17:00
Pátek 
8:00–16:00
Pokud budou obchody z důvodu nařízení vlády zavřeny, budeme fungovat for-
mou vyzvedávání objednávek. Můžete objednávat na plzen@kna.cz nebo na t. č. 
602 506 287, obdržíte zprávu o možnosti vyzvednutí.
Pondělí až pátek
8:00–14:00
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Nabídka novinek a zajímavých knih
Fratelli tutti (papež František) 
Dlouho očekávaná novinka, další z  encyklik papeže Františka. Jejím hlavním 
tématem je „sociální přátelství, které nikoho nevylučuje“ a „bratrství otevřené 
pro všechny“. Papež František nejprve neobyčejně přesně a v souvislostech re-
flektuje nezdravé tendence v současné globalizované společnosti, politice, hos-
podářství a médiích. Papež ale nezůstává jen u kritiky. Velkým tématem je soli-
darita, jež dbá na potřeby chudých a zranitelných, ta souvisí s objevením chuti 
lokálního, lidových hnutí i dobrých sousedských vztahů. Na závěr vyzdvihuje 
papež základní lidské právo – svobodu náboženského vyznání pro všechny – 
i potřebu dialogu mezi náboženstvími. Dialog neznamená a priori kompromisy 
ani zakrývání našeho nejhlubšího přesvědčení. Spíš naopak: „Vždyť čím je naše 
identita hlubší, pevnější a bohatší, tím budeme schopnější obohacovat druhé z 
toho, co je nám vlastní.“

Expedice bible (Anna Mátiková)
Autorce knihy se podařilo skoro nevídané. Fundovanost, nesmírná čtivost a ori-
ginálnost tohoto průvodce biblí dokáže, že se od knihy nemůžete odtrhnout. 
Uplyne večer, aniž byste si všimli, neboť nemůžete přestat. Skvostná závislost, 
přímo léčivá. Co o knize říkají povolaní?  „Nepřipadá vám Bible jako džungle? 
Nepřehledná, velká, plná nástrah? Pak se vám bude hodit průvodce, podobně 
jako při putování neznámou krajinou. Tato příručka upozorňuje na to, co v „bib-
lické krajině“ stojí za „návštěvu“, varuje před nástrahami, jaké mohou číhat ve 
špatném stylu čtení, a též napovídá, jak vytěžit z „návštěvy biblické džungle“ co 
nejvíc. Kromě toho vlévá nadšení, je srozumitelná a stručná. Jinými slovy, mohla 
by se též jmenovat: „Co jste chtěli vědět o Bibli, a báli jste se zeptat, protože víte, 
že byste to měli už dávno vědět.“ (K.L.)

Kalendáře 2021
Na obchod jsme měli možnost naskladnit ještě několik desítek kalendářů 2021. 
Můžete dostat kalendář Dědictví otců 2021 nebo Naše kostely 2021. Objed-
nejte, volejte 602 506 287, klepejte na obchod, vyzvedněte. V době výdejního 
okénka od pondělí do pátku od 8:00 do 14:00.
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Tříkrálová sbírka 2021 
Při letošní Tříkrálové sbírce, konané v období 1.–24. ledna, nemohli kolední-

ci kvůli opatřením spojeným s 5. stupněm PES vyjít do ulic a přinášet radost 
a požehnání do domácností. Zrušeny byly také doprovodné akce, těšící se zá-
jmu široké veřejnosti. Charita měla ale připravenu alternativu v podobě online 
koledy, při níž se návštěvník setkává s malými koledníky přes webovou stránku 
sbírky www.trikralovasbirka.cz. Zde může zájemce po zhlédnutí kolednického vi-
dea přispět na pomoc lidem v nouzi nejblíže svého bydliště, a to zadáním poš-
tovního směrovacího čísla, názvu obce nebo názvu nejbližší charity. Tříkrálová 
sbírka si tak podržela charakter místní, konkrétní pomoci lidem v těžké životní 
situaci, na niž putuje 65 % všech vykoledovaných peněz. Výtěžek z koledy je 
dále uvolněn na sociální služby a projekty Diecézní charity Plzeň (15 %), roz-
vojovou pomoc v zahraničí – zejména pomáháme jihoamerickým dětem z nej-
chudších poměrů získat alespoň základní vzdělání (10 %), podporovány jsou 
dále projekty zastřešující organizace Charita Česká republika (5 %) a zbylých 
5 % jsou zákonné režie sbírky. 

Online koleda bude spuštěna na www.trikralovasbirka.cz až do 30. dubna 2021. Bez časo-
vého omezení je zasílání jednorázové nebo trvalé DMS ve výši 30, 60 nebo 90 
Kč na tel. číslo 87 777 ve tvaru: 
• DMS KOLEDA 30 nebo DMS TRV KOLEDA 30
• DMS KOLEDA 60 nebo DMS TRV KOLEDA 60
• DMS KOLEDA 90 nebo DMS TRV KOLEDA 90

Malé i velké charity, farnosti a další koledující organizace učinily maximum 
pro to, aby se dobří lidé o možnostech koledy dozvěděli, což bylo patrné z ma-
sivní podpory Tříkrálové sbírky na sociálních sítích a v  regionálních médiích, 
ale také z úzké spolupráce s místními samosprávami. Díky snaze koordinátorů 
a dalších nadšených dobrovolníků se velice rychle rozrostla síť koledních míst 
se statickou kasičkou umístěnou na veřejně přístupném stanovišti. Pokladničky 
byly trvale přítomny v některých kostelích, jinde byly přinášeny na bohoslužby. 
Spolupráci se podařilo navázat s mnoha úřady, obchody s potravinami, květi-
nářstvími či lékárnami. V naší diecézi bylo zaznamenáno více než 200 takových 
koledních míst. Lidé dobré vůle mohli přispět do kasičky i na vrátnici Biskupství 
plzeňského.

Podporu Tříkrálové sbírce vyslovily ve svých videovýstupech také některé vý-
znamné osobnosti Plzeňského a Karlovarského kraje. Sbírce například požehnal 
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biskup plzeňský Tomáš Holub a veřejnost požádal o pomoc i primátor města 
Plzně Martin Baxa, hejtmanka Plzeňského kraje Ilona Mauritzová nebo primá-
torka Karlových Varů Andrea Pfeffer Ferklová.

S ohledem na prodloužený termín koledy jsou dosud známy pouze průběžné 
výsledky. Podrobnější informace budou zveřejněny v průběhu února.

Jsme velmi vděčni všem lidem, kteří se do pořádání Tříkrálové sbírky aktiv-
ně zapojili nebo ji jakkoli podpořili. Jménem lidí potřebných velice děkujeme 
všem dárcům, kteří sbírce zachovali přízeň i v nepříznivých podmínkách a vyjá-
dřili solidaritu s lidmi, kteří potřebují pomoci.

Pomoc lidem bez domova v zimních měsících v Plzni 
V zimních měsících mohou lidé bez domova využívat například služeb Do-

mova sv. Františka Městské charity Plzeň na adrese Wenzigova 5, je zde nízko-
prahové denní centrum, noclehárna, azylový dům, realizován je také terénní 
program. Humanitární pomoc je zajištěna ve středisku Diecézní charity Plzeň, 
Cukrovarská 16. Lidé bez přístřeší si zde mohou požádat o výdej alumatky, ka-
rimatky, deky nebo spacího pytle. V omezeném počtu jsou k dispozici i stany. 
Humanitární sklad je otevřen denně v 9.00–14.30 hodin, kontaktní osobou je 
paní Iveta Lukešová na tel. 731 433 018. Na stejné adrese probíhá jedenkrát týd-
ně výdej potravinové pomoci jednotlivcům, a to každou středu v 15–16 hodin.

V polovině ledna požádalo město Plzeň ve společné výzvě s Diecézní charitou 
Plzeň veřejnost o pomoc s doplněním zásob humanitární pomoci pro lidi bez 
domova v zimních měsících: Máte-li doma již nevyužívané, ale přesto funkční 
stany, spacáky, karimatky, alumatky, termofolie či deky (ne prošívané), prosím, 
darujte je do Humanitárního skladu Diecézní charity na adrese uvedené výše. 
Děkujeme.

Sytý hladovému věří! Kontejner na potraviny pro lidi v nouzi je sbírka spuštěná Diecé-
zní charitou Plzeň ve spolupráci s dárcovskou platformou Znesnáze21 Karla 
Janečka. Cílem sbírky je pořízení kontejneru určeného na uchovávání a výdej 
potravin potřebným lidem na Domažlicku, který bude umístěn před Azylovým 
domem Domažlice v Kozinově ulici.

Kontejnery se osvědčily jako nejlevnější a zároveň funkční řešení potravinové 
pomoci v Chebu, Plzni, Karlových Varech, Klatovech a dalších městech, jsou za-
pojeny do sítě třinácti výdejních míst charitní potravinové pomoci v Plzeňském 
a Karlovarském kraji.

Automobil pro terénní pomoc v  Plzni je sbírkou Městské charity Plzeň spuštěnou 
také na dárcovské platformě Znesnáze21. Automobil umožní terénním pracov-
níkům rychlejší přesun mezi jednotlivými lokalitami, kde se lidé bez přístřeší 
nacházejí, a zároveň usnadní dodávky materiální pomoci. Cílem terénního pro-
gramu Městské charity Plzeň je omezovat negativní dopady života na ulici, usi-
lovat o případné napojení lidí bez přístřeší na další sociální služby, a přispívat 
tak k jejich začlenění do společnosti.

Oba projekty lze podpořit pod uvedenými názvy na webu www.znesnaze21.cz.
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Diecézní charita Plzeň hledá koordinátora projektu 
YOUNG CARITAS
Baví vás pracovat s dětmi a mládeží? Hledáte 
nevšední, kreativní práci? Je Vám blízká charita-
tivní činnost? Třeba hledáme právě Vás.

Nabízíme:
• Zajímavou práci s  dětmi a mládeží ve výjimečném pracovním kolektivu 

Diecézní charity Plzeň na 1,0 úvazku (v případě zájmu je možné úvazek zkrá-
tit na 0,8).

• Místo výkonu Plzeň.
• Nástup možný ihned nebo dle dohody.
• Náplň práce: 

• besedy a interaktivní programy na školách na téma pomoc lidem v nouzi
• osvěta o práci Charity v prostředí ZŠ a SŠ 
• vedení klubových projektů pro děti a mládež
• výměna zkušeností v oblasti práce s dětmi a mládeží mezi dalšími orga-

nizacemi
• vedení podkladů o provedených aktivitách a zapojení se do propagace 

projektu

Požadujeme:
• Nadšení, empatii, sociální cítění
• Schopnost zaujmout dětský kolektiv
• Komunikační, organizační a prezentační dovednosti
• Zkušenosti v oblasti práce s dětmi a mládeží 
• Zkušenosti se samostatným vedením projektu vítány
• Řidičský průkaz skupiny B

Vhodné pro absolventy pedagogických oborů (není podmínkou).
Kontakt: eva.karasova@dchp.charita.cz, 731 591 852

Petr Šimek, PR DCHP

Ch
ar

ita
 

Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Soňa Pikrtová, Pavel Říha, 
Jan Soukup, Jiří Strašek, Petr Šimandl a FN Plzeň.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).

Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.
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Novoroční bohoslužba Novoroční bohoslužba 
s biskupem Tomášem v Plznis biskupem Tomášem v Plzni
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post ní dobaonline

Jak prožít postní dobu?

POSTNÍ VÝZVA – nedělní video s impulsem na celý týden

POSTNÍ NADECHNUTÍ – krátký podcast každý všední den

více na www.bip.cz/pust21
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